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Section 10: On Miscellaneous Topics

Chapter 1: On Praying for One's Believing Brothers

1917- Ibrahim ibn Ummar al-Yamani narrated that Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever honors a believer
has indeed honored God, and God will fend off catastrophes from whoever prays for his believing
brother and increase his share of daily bread.”

1918- Imam Sadiq (a.s) said: “When a believer privately prays for another believer, calamities will be
fended off of him, and his share of daily bread will increase.”

1919- Imam Sadiq (a.s) quoted on the authority of God's Prophet (S): “Whenever a believer privately
prays for his believing brother, God will appoint an angel to pray for him and say: “You will also get
whatever you asked for your believing brother.”

1920- Umar ibn Yazeed narrated that Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever you pray for forty of your
believing brothers before you pray for yourself, God will fulfill your prayers for them and for yourself.”

1921- Abdul-Rahman ibn al-Haj'jaj narrated that he asked Imam Kazim (a.s): “Is it permissible for me to
greet and pray for a Christian doctor to whom I go for a visit whenever I need him?” Imam Kazim (a.s)
replied: “Yes, but your prayers are of no use for him.”
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ف الدعاء لأخيك بظهر الغيب

عن إبراهيم بن عمر اليمان قال: قال أبو عبد اله : من أكرم مؤمناً فإنّما يرِم اله، ومن دعا لأخيه المؤمن .1917
.دفَع اله عنه البلاء ودر عليه الرزق

.وقال : دعاء المؤمن للمؤمن بِظَهر الغيب يدفع عنه البلاء ويدُر عليه الرزق .1918

عنه قال: قال رسول اله 0: ما من رجل يدعو لأخيه بِظَهر الغيب إلا وكل اله به ملَاً يقول له: ولَكَ مثل ما .1919
.دعوت لأخيك

عن عمر بن يزيد قال: قال أبو عبد اله : من قَدَّم أربعين رجلا من إخوانه قَبل أن يدعو لنفسه استُجيب له .1920
.فيهم وف نفسه

1921. الطبيب وهو نَصران إل إن احتجت أرأيت : الحسن موس لأب اج قال: قلتعن عبد الرحمان بن الحج
.اسلّم عليه وأدعو له؟ قال: نَعم، لا ينفعه دعاؤك

Chapter 2: On Lot-Casting

1922- Fuzayl ibn Yasar told Imam Sadiq (a.s): “A child is born who has no sign of being a boy or a girl.”
Imam Sadiq (a.s) said: “The Imam should cast a lot by writing Abdullah (a boy's name meaning servant
of God) on one piece of paper and Umatullah (a girl's name) on another piece of paper and say: “O'
Lord! There is no god but You. You are aware of what is clear and what is hidden.
You will judge between your servants on Resurrection Day regarding their differences. Please clarify the
condition of this child for us so that we may know what share of inheritance that You have made
obligatory in Your Book to give it.” Then the Imam should place these two pieces of paper among
various other names. Then they should cast lot and give the child's inheritance according to the gender
of whichever name that is drawn.”

1923- One of the companions asked Imam Sadiq (a.s) regarding an issue. He said: “This must be
determined by lot-casting. What judge is more just than casting a lot if you trust your affairs with God.
Did not God say the following in the Holy Quran:
“He (agreed to) cast lots. And he was condemned.”
[The Holy Quran: Saffat 37:141]



الفصل الثان

ف القُرعة

عن فُضيل بن يسار قال: سألت أبا عبد اله عن مولودٍ ليس لَه ما للرجال وليس له ما للنساء، فقال: هذا .1922
يقرع عليه الإمام، يتُب عل سهم عبدُ اله، ويتُب عل الآخر أمةُ اله، ثم يقول الإمام أو المقرِع: "اللهم انت [اله]
لا إله إلا انت عالم الْغَيبِ والشَّهادة أنت تَحم بين عبادِكَ يوم القيامة فيما كانُوا فيه يختَلفُونَ، بيِن لَنا امر هذا
ِثۇر جهما خَرتجال، فأي ثم مةبهم هامس همان فطرح السي تابِكَ" قال: ثمك ف لَه تضما فَر ِثُهنُور ّلُودِ حتوالْم
.عليه

سال بعض أصحابنا أبا عبد اله عن مسألة، فقال: هذه تَخرج ف القُرعة، ثم قال: وأي قَضية أعدل من .1923
ينضدْحالْم نانَ مَف ميقول: فَساه ه تبارك وتعالال ه ألَيسال الأمر إل ِضالقُرعة إذا فُو.

Chapter 3: On Safeguarding and Refining the Soul

1924- Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever you think that the truth will ruin you, it will save you; and
whenever you think that falsehood will save you, it will ruin you.”

1925- Imam Sadiq (a.s) said: “I like it when a Muslim man prays for safeguarding his religion and his
daily bread.”

1926- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever experiences the joy of our love in his heart should first thank
God for the first blessing.” The people asked him: “What is the first blessing?” Imam Sadiq (a.s) replied:
“Being born legitimately.”

1927- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever loves us and does not have a shameful background is one of
the especial servants of God.” The people asked him: “What do you mean by not having a shameful
background?” Then Imam Sadiq (a.s) replied: “I mean being born legitimately.”

1928- Imam Sadiq (a.s) quoted on the authority of God's Prophet (S): “I saw something strange. I saw a
man who was walking behind an animal. The animal slipped and fell down. The man said: “I wish you
die!” The guardian angel on the right side said: “This was not a good deed to be recorded by me.” The
guardian angel on the left side said: “This was not a sin to be recorded by me.” Then there came
revelation to the guardian angel on the left side: “You must record whatever deeds that the guardian
angel on the right side does not record.”

الفصل الثالث



ف الصيانة والمراشد والتهذيب

.عن أب عبد اله قال: إذا ظننت أنّ الحق مهلكَ فهو منجيك، وإذا ظننت أنّ الباطل منجيكَ فإنّه مهلك .1924

.عنه قال: إنّ لاحب للمرء المسلم أن يون داعيةً إل دينه وقسمته .1925

عن أب عبد اله قال: من وجدَ برد حبِنا عل قلبه فَلْيحمد اله عل بادي النعم، قيل: يا بن رسول اله، وما .1926
.بادي النعم؟ قال: طيب المولد

عنه قال: من كان يحبنا وهو ف موضع لا يشينه فهو من خالص اله، قلت: وما هذا الموضع الّذي لا .1927
.يشينه؟ قال: لا يرم ف مولده

1928. ست، فقالفقال: تَع ثرتته إذ عسوق دابي لجينا رعجبا! ب ه 0: رأيته قال: قال رسول العبد ال عن أب
صاحب اليمين: واله ما ه حسنَةٌ فأكتبها، وقال صاحب الشمال: ما ه سيئةٌ فأكتبها، فنودي من السماء: يا
.صاحب الشمال ما تركه صاحب اليمين فاكتُبه

Chapter 4: On Friendship, Hatred and Success

1929- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever expresses his love out of place is exposing his relationship to
the threat of being cut off.”

1930- It has been narrated that once when Imam Baqir (a.s)was sitting in the mosque, a man passed
by. Another man who was sitting there said: “I swear by God that I like that man.” Imam Baqir (a.s) said:
“Tell him that you like him if he does not know it. This will strengthen your friendship and is better for
getting accustomed to each other.”

1931- Imam Sadiq (a.s) said: “My friendship with my fathers is dearer to me than my relationship with
them. I can benefit from their friendship without this relationship, but I cannot benefit from this
relationship without their friendship.”

1932- In Al-Mahasin it is narrated that Imam Sadiq (a.s) said: “It is not so that a believer is needless of
any traits. He always needs three traits: divine success, an inner council, and accepting advice.”

1933- In Al-Irshad it is narrated that Imam Sadiq (a.s) said: “It is not so that you can do whatever you
decide to do, or be successful in doing whatever you have the power to do, or to do right in whatever



you are successful in doing. Whenever intention, power, success and the right outcome are all gathered
together, then you have attained perfect prosperity.”

الفصل الرابع

ف نوادر الحب والبغض والتوفيق

.عن أب عبد اله قال: من وضع حبه ف غير موضعه فقد تَعرض للقَطيعة .1929

روي أنّه مر رجل ف المسجد وأبو جعفر جالس، فقال له بعض جلَسائه: واله إنّ لاحب هذا الرجل! فقال .1930
.أبو جعفر : أما من لا يعلم فاعلمه! فإنّه أبق ف المودة وخير ف الالفة

قال الصادق : وِلايت لآبائ أحب إل من نَسب، وِلايت لَهم تنفَعن من غير نَسبٍ، ونَسب لا ينفعن بغير .1931
.وِلاية

من كتاب المحاسن: عن أب عبد اله قال: لا يستغن المؤمن عن خصلة وبه الحاجة إل ثلاث خصالٍ: .1932
.توفيق من اله، وواعظٌ من نفسه، وقبول ممن ينصحه

من كتاب الإرشاد: عنه قال: ما كل من نَوى شيئا قَدَر عليه، ولا كل من قَدَر عل شء ۇفّق له، ولا كل من .1933
.[وفّق له] أصاب له موضعاً، فإذا اجتمعت النية والقُدرة والتوفيق والإصابة فهنالك تمت السعادة

Chapter 5: On Remembering Blessings and Their Means

1934- Imam Baqir (a.s) said that God told Moses (a.s): “O' Moses! Love Me and make Me loved by the
people.” Moses (a.s) said: “O' My Lord! You know that nothing is dearer to me than You are. How can I
attract the people's hearts to you?” God the Almighty said: “Remind them of My blessings, since they will
not remember anything but My kindness.”

1935- Imam Baqir (a.s) said: “Do not associate with the rich, since then you will underestimate the
blessings that God Has given to you.”

1936- Davood al-Reghi narrated that Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever God gives someone blessings,
He will also place the burden of the needs of the people on his shoulders. God will let him into Heaven if



he fulfills the needs of the people without any scorn, otherwise God will take away all the good things
given to him and his final abode will be Hell. The Prophet's intercession on the Resurrection Day will not
apply to him either.”

1937- Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever the blessings given to someone increase, the means for
providing for the needs of the people will be placed in his hands. If he expresses irritation (about the
people), then the blessings will be taken away from him.”

الفصل الخامس

ف التذكر بالنعم ومؤنها

1934. ءأنّه ليس ش إنّك لَتَعلم قال: يا رب ،خَلق إل وأحببن نأحب ،ه : يا موسجعفر قال: قال ال عن أب
.أحب إل منك، فيف ل بِقُلوب العباد؟ قال: ذَكرهم نَعماي وآلائ فإنّهم لا يذكرون منّ إلا حسناً

.عن الباقر قال: لا تُجالسوا الأغنياء فتُحقَروا نعمة اله عليم .1935

عن داود الرِقّ عن أب عبد اله قال: إنّ اله إذا أنعم عل عبدٍ نعمةً صير حوائج الناس إليه، فإن قضاها من .1936
غير استخفافٍ منه اسن الفردوس، وإن لم يقضها اسن نار جهنّم ونزع اله منه صالح ما أعطاه، ولم ينَل شفاعة
.رسول اله 0 يوم القيامة

.عنه قال: ما عظُمت نعمة عبدٍ إلا اشتدّت مؤنة الناس عليه، فإن تضجر فقد تعرض لسلب النعمة .1937

Chapter 6: On God Gradually Abandoning Man and not Being
Grateful to God

1938- Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever God wishes someone bad, He gives him something when he
commits a sin so that he forgets to repent and remains in that state. This is God's statement:
“Those who reject Our signs, We shall gradually visit them with punishment, in ways they
perceive not.”
[The Holy Quran: Araf 7:182]

1939- Imam Sadiq (a.s) said: “Whenever God wills to abandon man, He will let him commit a sin, and
then give him a blessing. This will make him forget that he has committed a sin and he will not seek



God's forgiveness. This is what is meant by God gradually abandoning man.”

1940- God's Prophet (S) said: “Whoever says he is the best of the people is the worst of them, and
whoever says he is a resident of Heaven is a resident of Hell.”

1941- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever is given divine blessings but uses them to engage in having fun
has not been grateful for God's blessings. Whoever is stricken by a calamity, and cries out a lot only
increases his own sorrow.”

الفصل السادس

ف الاستدراج وكفر النعم

عن أب عبد اله قال: إنّ اله تبارك وتعال إذا أراد بعبدٍ شَرا فأذنب ذنباً أتبعه بنعمة لينسيه الاستغفار .1938
: ويتمادى بها، وهو قول اله

م عند المعاصعونَ بالنلَمعلا ي ثيح نم مهتَدْرِجنَسس.

عنه قال: إنّ اله إذا أراد أن يستدرج عبداً ابتلاه بذَنبٍ ثم أنعم عليه بعد ذلك الذَنْب بنعمة فينسيه ذلك الذنب .1939
.الاستغفار فذلك الاستدراج

.قال النب 0: من قال "إنّ من خير الناس" فهو من شَر الناس، ومن قال "إنّ ف الجنّة" فهو ف النار .1940

1941. مصيبةصيب بن اها، ومفَرزمارٍ فقد كفجاء عند تلك النعمة بم ه عليه بنعمةن أنعم اله قال: معبد ال عن أب
.فجاء عند تلك المصيبة بنائحة فقد فجعها

Chapter 7: On Being Bossy

1942- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever tries to attract the people to himself while there is someone who
is more knowledgeable than himself is a wrong-doer and has transgressed beyond his limits.”

1943- Imam Sadiq (a.s) said: “You should avoid bosses who force themselves on the people. I swear by
God that anyone whose shoes were heard hitting the ground from behind him1 got destroyed and ruined
other people too.”



1944- Imam Sadiq (a.s) said: “O' Young people! Fear God and do not follow bossy people. Leave them
to themselves until they realize their sins. Do not adopt anyone to be your boss instead of God.”

1945- Imam Sadiq (a.s) said: “The worst of you are those who force their mastery over the people.
Those around whom the people gather, and love to have total control over you, who make themselves
famous, and become famous, or you put trust in, have to be liars or weak in making a decision.”

الفصل السابع

ف الرئاسة

1942. لّفتم ن هو أعلم منه فهو ضالنفسه وفيهم م ن دعا إلعن الصادق قال: م.

.عنه قال: إياكم وهؤلاء الرؤساء الذين يترأسون، فَواله ما خُفقت النعال خَلف رجل إلا هلك وأهلك .1943

عنه قال: يا معشر الأحداث، اتّقوا اله ولا تأتوا الرؤساء، ذَرهم حتّ يصيروا أذناباً، لا تَتّخذوا الرجال وليجةً .1944
.من دون اله

عنه : إنّ شراركم المترئّسون، الّذين يجمعون الناس إليهم ويحبون أن توطأ أعناقم، ويشهرون أنفسهم .1945
.ويشتهرون ‐أو نتّخذهم ولائج‐لا بدّ من كذّابٍ أو عاجز الرأي

Chapter 8: On Obeying or Disobeying God

1946- In Al-Mahasin it is narrated that Imam Sadiq (a.s) said the following regarding God's statement:
“Seeing that they had been summoned aforetime to bow in adoration while they were whole (and
had refused).”
[The Holy Quran: Qalam 68:43]

They were able to obey God, and abandon what God Had forbidden, but they were tested this way and
did not do so.”

1947- Imam Sadiq (a.s) said: “One cannot change what God has decreed and forbidden, unless in what
there is a divine test and destiny.”

1948- Imam Baqir (a.s) quoted on the authority of God's Prophet (S): “Doing things at a reasonable



pace is divine, but rushing is Satanic.”

الفصل الثامن

ف القبض والبسط وغيرهما

من كتاب المحاسن: عن الحلب عن أب عبد اله ف قول اله : وقَدْ كانُوا يدْعونَ الَ السجودِ وهم سالمونَ .1946
.قال: وهم يستطيعون الأخذ بما امروا به، والترك لما نُهوا عنه وبذلك ابتلوا

1947. وقضاء ه فيه ابتلاءن العنه إلا وم ه به أو نها أمر السطٌ ممولا ب وقال : ليس للعبد قَبض.

.عن أب جعفر : قال رسول اله 0: الأناة من اله والعجلةُ من الشيطان .1948

Chapter 9: On Preparing a Will

God the Almighty said:
“It is prescribed, when death approaches any of you, if he leaves any goods, that he makes a
bequest to parents and next of kin, according to reasonable usage; this is due from the God-
fearing. If anyone changes the bequest after hearing it, the guilt shall be on those who make the
change. For God hears and knows (all things).”
[The Holy Quran: Baqara 2:180-181]

1949- God's Prophet (S) said: “Whoever dies without making a will has died like the ignorant ones.”

1950- God's Prophet (S) said: “It is not proper for any Muslim to sleep without having prepared a will
and placing it under his pillow2.”

1951- Imam Sadiq (a.s) said: “It is obligatory for all Muslims to make a will.”

1952- Imam Sadiq (a.s) said: “Whoever does not make a will in front of those relatives who do not get
any inheritance from him has ended his deeds in sin.”

1953- God's Prophet (S) said: “Whoever does not write a good will at the time of death is deficient in
manliness and intelligence.”

God's Peace and Blessings be Upon our Master Muhammad, and his Holy Household the Purest of the
Pure, all of whom are of the Chosen Ones, and the Free Ones.



الفصل التاسع

ف ذكر الوصية

نبِيقْراو دَينلْوالةُ لصيرا الْوكَ خَيإنْ تَر توالْم مدَكحا رضذا حا ملَيع بتسورة البقرة: ك ف ه تعالقال ال
يملع يعمه سنَّ الا دِّلُونَهبي الَّذِين َلع هفإنَّما إثْم هعمدَ ما سعب دَّلَهب نفَم * ينتَّقالْم َلقّا عوفِ حرعبِالْم.

.وقال رسول اله 0: من مات بغير وصية مات ميتةً جاهليةً .1949

.وقال 0: ما ينبغ لامرئٍ مسلم أن يبيت ليلةً إلا ووصيتُه تحت رأسه .1950

1951. سلمم كل عل ة حقوقال الصادق : الوصي.

1952. فقد خَتم عمله بمعصية رِثن لا يمذَوي قَرابته من لم يوصِ عند موته لوقال : م.

.قال رسول اله 0: من لم يحسن وصيته عند الموت كان نقصاً ف مروته وعقله .1953

وصلّ اله عل سيدنا محمد وآله الطاهرين الطيبين الأخيار الأبرار وسلّم تسليماً كثيراً

1. Translators’ note: implying that he is haughty
2. Translators’ note: implying that one should always have his will on hand
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